Vredestein  Ultrac Sessanta: Innovation Meets Design
The new ultra-high performance tyre by Vredestein and Giugiaro
The Ultrac Sessanta, a new collaboration with Giugiaro Design, is Vredestein’s latest entry in the ultra-high performance tyre segment. Incorporating all the assets of the Ultrac series as a basis, the Ultrac Sessanta is further optimised for optimal steering and handling.

Cars such as the Maserati Coupé, BMW M5, Audi S6 and S8, and Mercedes CLK AMG have become increasingly popular in recent years, helping sales in the premium tyre segment grow strongly. In addition, there is a high demand in the tuning market for tyres suitable for speeds of up to 300 km/h or 186 mph (speed code Y) in the popular sizes of 18, 19 and 20 inches. The new Ultrac Sessanta is designed to meet the increasing requirements in the exclusive sports car and tuning segments for high quality large tyres with high speed codes.

The Ultrac Sessanta is positioned just above the Ultrac, which has acquired an outstanding reputation as a fast and comfortable tyre, especially on long journeys. Low profiles and considerable width mean that the Ultrac Sessanta is far more suited to the needs of the sports car segment. It is a superlative product with a superior handling that makes the tyre a logical choice for fast sports cars. The importance attached to performance is further underlined by the contours of the Ultrac Sessanta’s revolutionary design.

Giugiaro
The new tyre was given its name in tribute to Vredestein’s unique partnership with Giugiaro Design. Sessanta means sixty in Italian  - a reference to Vredestein’s diamond jubilee at its headquarters in Enschede (The Netherlands), where the company has built up 60 years of experience in the development, production and sales of premium tyres.

Vredestein’s unique position at the top of the tyre market has been reinforced in recent years by its successful partnership with Giugiaro Design. The Ultrac Sessanta is the fifth tyre to result from Vredestein’s technicians combining their know-how with that of the famous Italian design house. Vredestein again provided the technical design, while Giugiaro Design took care of the aesthetics, creating a visually attractive tyre with excellent performance.

Sophisticated
An innovative feature of the Ultrac Sessanta is the single wide circumferential groove placed in an asymmetric position on the inside of the tread. Curved secondary grooves running next to the circumferential groove gradually bend away towards the outer edge of the tread, giving the Ultrac Sessanta a completely unique footprint. Outside the footprint, the grooves, with the obvious exception of the circumferential one, branch off towards the outside of the tyre. The sloping circumferential grooves are never entirely within the contact area. The footprint therefore has four circumferential grooves, three of which are at a small angle.

Vredestein calls this innovation Sophisticated Longitudinal Design (SLD). Although the ingenious system makes the Ultrac Sessanta asymmetric, it also avoids the need for direction-specific tyres, eliminating left and right versions. The tread also makes the tyre extraordinarily quiet.

Excellent handling performance was another major goal during the development of the Ultrac Sessanta. The tyre provides exceptional handling qualities on both dry and wet roads. This was achieved through the asymmetric design of the tread, a new HTTC compound, a special substructure of the tread, and rigid lateral and shoulder construction according to the HTS+ principle.

Asymmetric design


All the commands and forces between car and road are transmitted through the tyres, irrespective of the power of the engine, the precision of the steering gear and the reaction speed of the ABS, ASR and other anti slip computers. The tread designed by Vredestein and Giugiaro for the Ultrac Sessanta plays a crucial role in the transmission of these forces. 

The outside edge of the tread absorbs handling forces, which are especially strong when taking corners. The air ratios – the proportion of air to rubber visible in the tread – of the two sides of the tread were deliberately changed by Vredestein and Giugiaro, with the ratio lower on the outside than it is on the inside of the tread. Put another way, the outside of the tread has around 25% more rubber than the inside. This extra layer ensures better grip and improved stability on corners by absorbing the powers that affect the tyre in precisely this part of the tread. Improved handling is the result.

The tread of the Ultrac Sessanta features stiffening bridges – small three-dimensional blocks added to the grooves. These blocks allow more side-thrust force to be built up, ensuring optimal handling. Special furrows on the inside of the Ultrac Sessanta tread quickly evacuate excess water, reducing the likelihood of aquaplaning.

Structure characteristics


The tread compound contains silica and various types of active carbon, which ensure superior handling on both wet and dry surfaces. Thanks to the large active surface of its particles, active carbon is especially prone to fusing with polymers. This results in an extra-strong compound, Vredestein’s own Handling Tuned Tread Compound (HTTC). 

Thanks to HTTC, the Ultrac Sessanta can deliver an extremely high cornering force. The magnitude of this force is generally proportional to the speed at which the corner can be taken. The extraordinary thing about the Ultrac Sessanta is how smooth the development of this force is as the drift angle increases, and how predictable the resulting movement is.

In addition, rather than decreasing, the cornering force in fact remains at a very high level. This explains why the Ultrac Sessanta ensures reliable and predictable road behaviour, and allows the course of the car to be corrected in a gradual, measured way. This is illustrated by the following graph, which shows how smooth the cornering force is - a sign of reliable and predictable road behaviour. The gradual evolution is also due to the tread compound, the tread and the structure of the tyre.

A steel belt envelope – the spine of the tyre – is placed right below the tread. Vredestein has traditionally placed high demands on this substructure, reflecting how essential it is for safe road behaviour and direct steering qualities. These benefits were achieved through two features: First, the steel belt construction was made as rigid as possible by using special compounds between the steel cords and optimising the belt angle. Second, the distance between road surface and belt was kept as small as possible by applying rubber to just one side of the nylon overhead so that there was less rubber between the cord layers. The resulting direct contact with the road provides major handling improvements.
Rigid sides: HTS+
In addition to the composition of the rubber and the design of the tread, good handling properties are achieved through the construction of the tyre itself. The Ultrac Sessanta has robust outer shoulders and solid sidewalls, which results in a very direct steering feeling. This allows optimal contact with the road surface for drivers as the tyre reacts to their commands without compromise.

In order to process the side-thrust force that affects a tyre on sharp bends, Vredestein has made the sidewalls of the Ultrac Sessanta sturdier. The tyre has two areas with carcass layers, making it more stable and solid during handling. This HTS+ – Handling Tuned Sidewall – principle was first successfully applied to the Vredestein Sportrac 2, before undergoing various improvements for the Ultrac and it has now been optimised for the Ultrac Sessanta. HTS+ ensures minimal deformation of the sidewalls and provides maximum resistance to lateral forces thanks to its larger axial rigidity. The HTS+ principle also guarantees that the behaviour of the car will stay more manageable in the most critical situations.

Parametric design – from the drawing board to the shelf


The Ultrac Sessanta is designed parametrically. This means that the tread, construction, shape and contours are optimised for every size using mathematical formulae based on design parameters. Each size of the Ultrac Sessanta therefore offers maximum design quality.

Size range for 2006


The Ultrac Sessanta is available in sizes of 17, 18, 19 and 20 inches and has been assigned speed code Y (for speeds up to 300 km/h or 186 mph). All tyres are equipped with a rim protector.

275/40 ZR 17 98 Y
225/40 ZR 19 93 Y XL
245/40 ZR 19 98 Y XL 
255/40 ZR 19 100 Y XL
315/35 ZR 17 102 Y
275/35 ZR 18 99 Y XL
295/35 ZR 18 103 Y XL
235/35 ZR 19 91 Y XL
245/35 ZR 19 93 Y XL
255/35 ZR 19 96 Y XL
225/35 ZR 20 90 Y XL
245/35 ZR 20 95 Y XL
255/35 ZR 20 97 Y XL
265/30 ZR 19 93 Y XL
275/30 ZR 19 96 Y XL
245/30 ZR 20 90 Y XL
255/30 ZR 20 92 Y XL
285/25 ZR 20 93 Y XL
295/25 ZR 20 95 Y XL

Ultrac Sessanta: Innovation trifft Design

Neuer UHP-Reifen von Vredestein und Giugiaro
Der neue Ultrac Sessanta, wiederum entworfen in Zusammenarbeit mit Giugiaro Design, ist die neueste Entwicklung von Vredestein im UHP Segment (Ultra High Performance ). Der Ultrac Sessanta besitzt sämtliche Vorzüge der Ultrac Serie und zeichnet sich durch noch weiter verbesserte Lenk- und Handlingeigenschaften aus.

Die Autoverkäufe im Topsegment nehmen stark zu. Spitzenmodelle wie das Maserati Coupé, der BMW M5, der Audi S6 und S8 und der Mercedes CLK AMG sind in den vergangenen Jahren rasch populär geworden. Darüber hinaus besteht vom Tuningmarkt her eine starke Nachfrage nach 'schnellen Reifen' für Geschwindigkeiten bis zu 300 km/h (Geschwindigkeitsindex Y) in den populären Größen 17, 18, 19 und 20 Zoll. Im exklusiven Sportwagen- und Tuningsegment entspricht der neue Ultrac Sessanta dieser erheblich wachsenden Nachfrage nach Qualitätsreifen in großen Dimensionen mit hohen Geschwindigkeitsindizes. 
Der Ultrac Sessanta ist über dem Ultrac positioniert, der sich in den vergangenen Jahren im Topsegment einen ausgezeichneten Namen als schneller und komfortabler UHP-Reifen gemacht hat. Mit flachen Querschnitten und großen Breiten liegt der Akzent beim Ultrac Sessanta demgegenüber noch mehr auf Sportivität. Seine außer-gewöhnlichen Handlingeigenschaften machen ihn zu dem Reifen für Sportwagen mit hohen Spitzengeschwindigkeiten und entsprechend großem Gewicht. Giugiaro Design hat dem Ultrac Sessanta ein neues Erscheinungsbild gegeben, dessen Linienspiel keinen Zweifel an hohem Leistungsanspruch lässt.
Der Name 'Sessanta' (italienisch für 'sechzig') ist eine Anerkennung für die einzigartige Zusammenarbeit mit Giugiaro Design und verweist auf das sechzigjährige Bestehen von Vredestein in Enschede (Niederlande): sechzig Jahre Erfahrung in der Entwicklung und Produktion von Reifen des Topsegments. 

Giugiaro
Vredestein hat sich im höchsten Reifensegment eine unvergleichliche Position erworben, was nicht zuletzt der erfolgreichen Zusammenarbeit mit Giugiaro Design zu verdanken ist. Beim Ultrac Sessanta wurde zum fünften Mal das Know-how der Techniker von Vredestein mit der Raffinesse der berühmten italienischen Designer kombiniert. Das Resultat ist ein Reifen mit anspruchsvoller Optik und herausragender Leistung. Innovativ am Ultrac Sessanta ist die breite Längsrille, die asymmetrisch an der Innenseite des Profils angeordnet ist. Neben ihr liegen zum Reifenrand hin geschwungene Profilrillen. Der Ultrac Sessanta hat einen völlig einzigartige Reifenkontaktfläche. Außerhalb dieser sind die Rillen - ausgenommen selbstverständlich die Längsrille - zum Reifenrand hin gebogen. Die schrägen Längsrillen liegen niemals völlig in der Reifenkontaktfläche, was bedeutet, dass sie sich durch vier Längsrillen kennzeichnet, davon drei in schräger Position. 

Vredestein nennt dies Sophisticated Longitudinal Design (SLD). Der Ultrac Sessanta ist dank diesem ausgeklügelten Entwurf zwar asymmetrisch, aber nicht richtungsgebunden, was die Notwendigkeit von linkem und rechtem Reifen erspart. Mit diesem Profil ist der Ultrac Sessanta ausgesprochen leise.

Handling
Erstes Ziel bei der Entwicklung des Ultrac Sessanta waren herausragende Handling-Eigenschaften. Sowohl auf trockener als auch auf nasser Fahrbahn bietet der Reifen ausgezeichnete Leistungen. Erreicht wurde dies durch ein asymmetrisches Design der Lauffläche, durch eine neue HTTC(Handling Tuned Tread Compound)-Mischung, durch die Unterbaukonstruktion der Lauffläche und durch die steife Flanken- und Schulterkonstruktion nach dem HTS+( Handling Tuned Sidewall   )-Prinzip.

Asymmetrisches Laufflächendesign

Alle Kommandos und Kräfte zwischen Auto und Fahrbahn werden durch den Reifen übertragen, ohne Rücksicht auf die Stärke des Motors, die Präzision der Lenkung und die Ansprechgeschwindigkeit der ABS , ASR  und sonstigen Anti Schlupf-Systeme. Das von Vredestein und Giugiaro entworfene Profildesign spielt eine entscheidende Rolle bei der Übertragung dieser Kräfte. An der Innenseite der Lauffläche des Ultrac Sessanta sind Entwässerungsrillen angebracht, die das Wasser rasch ableiten und das Aquaplaningrisiko reduzieren. Am Außenrand fängt die Lauffläche die Handlingkräfte auf, die vor allem in Kurven auftreten. Vredestein und Giugiaro haben die Innen- und Außenseite des Profils mit unterschiedlichen Air Ratios (Verhältnis zwischen Luft und Gummi in der Aufstandsfläche) ausgestattet. Die Air Ratio ist an der Außenseite des Profils niedriger als an der Innenseite: an der Profilaußenseite befindet sich etwa ein Viertel mehr Gummi als an der Innenseite. Dieses zusätzliche Gummi sorgt für mehr Griff und Stabilität in Kurven durch verbesserte Aufnahme der vor allem auf die Profilaußenseite einwirkenden Kräfte. Das Resultat dessen ist ein besseres Handling.

Der Ultrac Sessanta ist mit Versteifungsbrücken im Profil ausgestattet: kleine dreidimensionale Blöcke, die in den Rillen angebracht sind. Durch diese 3D-Blöcke kann ein größerer Seitendruck aufgebaut werden, um optimales Handling zu gewährleisten.

Mischung: mehr Griff mit HTTC


Für die Laufflächenmischung wurden Silica und verschiedene Aktivruße verwendet, die für ein überlegenes Handling auf nasser und trockener Fahrbahn sorgen. Ein Aktivruß ist eine Rußart, die durch eine größere aktive Oberfläche Verbindungen mit Polymeren eingeht. Zu diesen Verbindungen ist an sich jede Rußart imstande, aber je größer die Oberfläche der Rußteilchen ist, desto größer ist die Verstärkungsbindung. Vredestein nennt diese Spezialmischung Handling Tuned Tread Compound (HTTC). 

Dank dem HTTC kann der Ultrac Sessanta eine extrem hohe Spurkraft liefern. Die Spurkraft ist die Kraft, die ein Reifen in einer Kurve aufbauen muss. Je größer die Spurkraft, desto schneller kann die Kurve gefahren werden. Das Besondere am Ultrac Sessanta ist der fließende Verlauf des Kraftaufbaus bei zunehmendem Driftwinkel, was das genau kalkulierbare Verhalten des Reifens erklärt. Noch wichtiger ist, dass die Kraft nicht abnimmt, sondern auf diesem sehr hohen Niveau bleibt. Das erklärt, warum der Ultrac Sessanta bei zunehmendem Driftwinkel nicht plötzlich ausbricht, sondern dass das Fahrzeug sich in einer derartigen Situation sehr kontrolliert korrigieren lässt. Dies ist in dem beigefügten Diagramm dargestellt. Die Spurkraft zeigt einen gleichmäßig fließenden Verlauf: ein Anzeichen für zuverlässiges und kalkulierbares Fahrverhalten. Dieser fließende Verlauf ist daneben auch der Laufflächenmischung, dem Profil und der Konstruktion des Reifens zu verdanken.

Konstruktionseigenschaften
Unter der Lauffläche liegt ein Stahlgürtelpaket, das Rückgrat des Reifens. An diesen Unterbau stellt Vredestein von jeher hohe Anforderungen, da er wesentlich für sicheres Fahrverhalten und direkte Lenkeigenschaften ist. Um beides zu erreichen, hat Vredestein die Stahlgürtelkonstruktion so steif wie möglich ausgeführt und den Abstand zwischen Gürtel und Straßendecke möglichst klein gehalten. Zu diesem Zweck wurde zum einen die Steifigkeit durch spezielle Mischungen zwischen den Stahlkordlagen erhöht und der Gürtelwinkel optimiert. Zum anderen wurde - um den Abstand zwischen Gürtel und Straßendecke möglichst klein zu halten - das Overheadnylon nur einseitig (statt beidseitig) mit Gummi versehen. Da sich zwischen den Stahlkordlagen weniger Gummi befindet, ist der Abstand zwischen Gürtel und Straßendecke geringer. Das hat ebenfalls ein verbessertes Handling durch sehr direkten Fahrbahnkontakt zur Folge.

Steife Flanken: HTS+


Außer durch die Zusammensetzung des Gummis und das Design des Profils werden auch durch die Konstruktion des Reifens ausgezeichnete Handlingeigenschaften erreicht. Der Ultrac Sessanta hat robuste Außenschultern und starke Flanken, was in einem sehr direkten Lenkgefühl resultiert. Der Fahrer hat optimalen Kontakt mit der Fahrbahn, und der Reifen reagiert kompromisslos auf jedes Kommando des Fahrers. Dies wurde erreicht durch das HTS+-Prinzip. Um die Seitenkräfte, die bei schneller Kurvenfahrt auf einen Reifen einwirken, besser aufzunehmen, hat Vredestein die Reifenflanken verstärkt. Der Ultrac Sessanta hat zwei Rayonkarkassenlagen, was den Reifen stabiler und stärker beim Handling macht. Dieses HTS+-Prinzip   Handling Tuned Sidewall   wurde zum ersten Mal bei dem Vredestein Sportrac 2 erfolgreich angewandt; es hat bei dem Ultrac verschiedene Verbesserungen erfahren und wurde jetzt für den Ultrac Sessanta optimiert. HTS+ sorgt für eine minimale Verformung der Seitenwand und bietet durch die größere Axialsteifigkeit maximalen Widerstand gegen Seitenschubkräfte. Darüber hinaus sorgt das HTS+-Prinzip dafür, dass das Fahrzeug auch in denkbar kritischen Situationen besser kontrollierbar bleibt.

Parametrisches Design   für alle Größen

Der Ultrac Sessanta ist parametrisch entworfen, was bedeutet, dass das Profil, die Konstruktion, die Formgebung und die Konturen anhand von mathematischen Formeln und Entwurfsparametern je Größe optimal abgestimmt sind. Infolgedessen bietet der Ultrac Sessanta in jeder Größe optimale Entwurfsqualität.

Lieferbare Reifengrößen 2006

Der Ultrac Sessanta hat den Geschwindigkeitsindex Y (bis 300 km/h) und ist in den Größen 17, 18, 19 und 20 Zoll lieferbar. Alle Reifen sind mit Felgenhornschutz ausgerüstet.

